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 مشکل مردم با 
یارانه حل نمی شود

دستیابی به یک توافق 
خوب امکان پذیر است

امام جمعه موقت تهران گفت: اگر 
اهل کشورها، استان ها و شهرها دو 
بال تقوا و ایمان را داشتند و در وظایف 
شرعی و مسئولیت های سیاسی و 
اجتماعی خدا را در نظر می گرفتند، 
مبتــلا به مشــکلات معیشتی و کم 
آبی نمی شدند. حجــت الاسلام کاظم 
صدیقی با بیان اینکه من درد مردم را 
احساس می کنم، گفت:  در موضوع عدم 
ثبات قیمت ها اگر دست هایی در کار 
است که مشکل گرانی حل نشود که 
قطعا در کار است، نیروهای اطلاعاتی 
و امنیتی و مردم ببینند منشأ کار 
کجاست و به هر قیمتی شده مسأله را 
حل کنند. وی افزود: امروزه پول ملی ما 
ارزش اش را از دست داده است. شما هر 
چقدر هم که یارانه را بالا ببرید با افزایش 
قیمتی که اتفاق می افتد مشکل مردم 
حل نمی شود، بلکه آنچه مهم است این 
است که پول ملی باید ارزشمند شود. 
مردم نیاز دارند که مشکلات برایشان 
تبیین شود و به آن ها بگوییم در کجای 
حل مشکل هستیم. فقر را باید درمان 
کرد و اگر فقر وجود باشد دین و ایمان 

از بین می رود.

حسیــن امیر عبـــداللهیان وزیر 
امورخارجه نوشت: طی هفته گذشته در 
گفت وگوهای تلفنی مفصل و جداگانه 
با وزرای خارجه ۵ کشور عضو برجام 
)چین، روسیه، انگلیس، آلمان و فرانسه( 
بر چند نکته تأکید کردم، از جمله اینکه 
دولت ایران با رویکردی عملگرایانه و 
نتیجه محور وارد گفت وگوها می شود 
و مصمم به دستیابی به یک »توافق 
خوب« است، اما این امر مستلزم لغو 
موثر و قابل راستی آزمایی تحریم ها و 
بازگشت طرف های مقابل به تعهدات 
کامل است. ضمنا یادآوری کردم که 
اقدامات و قانون شکنی های آمریکا از 
جمله تحریم های تازه این کشور ارائه 
تضمین های عینی از سوی آمریکا را 
به یک ضرورت غیرقابل چشم پوشی 
تبدیل کردن است.  ایران قصد ندارد در 
بن بست های باقی مانده از گفت وگوهای 
پیشین، بماند؛ ضمن اینکه آن را 
در دسترس خود دارد. معتقدم اگر 
طرف های مقابل با رویکردی جدی 
و مثبت وارد وین شوند، دستیابی به 
یک توافق خوب آن هم در کوتاه مدت 
امکان پذیر است. ایران سیاست توسعه 
روابط متوازن با کشورها بر اساس 
احترام متقابل و منافع مشترک را با 

جدیت تداوم می بخشد.«

 ریشه فساد را نمی توان 
کاملا خشک کرد

نماینده سابق مجلس با تاکید بر 
اینکه شخص رئیس جمهوری تصریح 
کرده دولت خط قرمزی در مبارزه 
با فساد ندارد، اظهار کرد: دولت باید 
هرکس در هر سمتی که باشد و فسادی 
از ناحیه وی رخ دهد را با برخورد عاجل 
پاسخ دهد و این انگیزه در آقای رئیسی 
و نیز آقای اژه ای وجود دارد و کاملا 
به برخورد با فساد مصمم هستند. 
حجت الاسلام حسیــن ابراهیمــی 
تصریح کرد: لایحه تعارض منافع دست 
قوای مجریه و قضائیه را باز می کند 
تا بتوانند به عنوان مثال با جمعی که 
اخیراً دیدیم با وارد کردن اتومبیل چه 
رقم های بالایی برداشتند و چه افراد 
بسیاری در آن دخیل بوده اند، راحت تر 
برخورد کنند. نماینده سابق مجلس در 
پایان تصریح کرد: البته باید بدانیم که 
ریشه این افراد و فسادشان را نمی توان 
کاملا خشک کرد. این افراد از زمان صدر 
اسلام بوده اند و بعد از این هم خواهند 
بود اما می توان جلویشان را تا حد امکان 
گرفت تا ممانعت از فساد که بالاترین 
دستاورد جمهوری اسلامی می تواند 

باشد را محقق کرد.

سـرمقــاله

هرگونه اتحادی که بر روی ضربه زدن به یک دشمن 
مشترک باشد، خیلی دوام نمی آورد. واقع مطلب این است 
که جریان منتسب به آقای رئیسی و مجلس آشنایی و 
دوستی آنها به واسطه ضربه زدن به روحانی بود. بنابراین 
با توجه به اینکه روحانی دیگر بر سر کار نیست و همه امور 
به دست دولت آقای رئیسی افتاده است و با توجه به اینکه 
نفوذ و قدرت آقای رئیسی به مراتب بیشتر از آقای روحانی 
است، بنابراین ازدواج مجلس انقلابی با دولت خیلی پایدار 
نمی ماند. چون آنچه را که این دو را به هم نزدیک کرده بود 
بغض و کینه آنها نسبت به روحانی بود. فراموش نکرده ایم که 
به خصوص در دولت دوم آقای روحانی مسابقه ای در گرفته 
بود میان اصولگرایان به خصوص جریانات تندرو، جبهه 
پایداری، طرفداران آقای احمدی نژاد و غیره برای زدن دولت 
روحانی با علم به اینکه خیلی از سیاست های کلی و کلان 
کشور در بخش های دیگر شکل می گیرد و اساسا ارتباطی به 
آقای روحانی ندارد با وجود این به گونه ای رفتار می کردند، 
به گونه ای می گفتند، به گونه ای می نوشتند که گویا تمام 
تصمیمات و سیاست های کلان و اساسی کشور را این آقای 
روحانی است که تصمیم گیری می کند. الان نه مجلسیان  
و نه آقای روحانی می توانند این داستان را تکرار بکنند. اگر 
آقای رئیسی بگوید مشکلات به خاطر اقدامات و تصمیمات 
دولت روحانی به وجود آمده است. پاسخی که به ایشان داده 
خواهد شد این است که بسیار خوب به همین خاطر مردم به 
شما رای داده اند که جلوی آن ناملایمات و آن کارهایی که در 
دولت آقای روحانی انجام می شد، گرفته شود. بنابراین اینکه 
آقای رئیسی و مجلس بگوید که مقصر روحانی است دیگر 
سکه ای است که رایج نیست و طشتی است که از بام افتاده 
است. روحانی بیش از سه ماه است که مسئولیتی ندارد. آنان 
که مقداری حواس شان بیشتر جمع است و به امور مملکت 
بیشتر وارد هستند، می دانند که آقای روحانی همان زمان 
هم که دولتش بر سر کار بود خیلی تصمیم گیر نهایی نبود. 
بنابراین از آن جایی که آن اشتراکی میان مجلس و مخالفان 
روحانی بیرون مجلس بود دیگر از میان رفته است بنابراین 
مجلسیان آرام آرام مجبور هستند که خرج خود را سوا کنند. 
به ویژه که از سال آینده که مسأله انتخابات مجلس دوازدهم 
مطرح می شود آن وقت بسیاری از نمایندگان با این مشکل 
مواجه می شوند که چگونه به حوزه انتخابی خود رجوع کنند 
و با توجه به پشتیبانی که در مجلس از دولت آقای رئیسی 
کردند و با توجه به این است که بسیاری از مشکلات و مسائل 
مانند گرانی، تورم، بیکاری و... باقی مانده به موکلین خود 
چه بگویند و از آنان انتظار داشته باشند که مجدا بیایند و 

به آنها رای بدهند.

  پایان ماه عسل

ایران اسرائیل را تهدید می کند
نفتالی بنت نخست وزیر رژیم صهیونیستی در یک 
سخنرانی ویدیویــی از پیش  ضبط شده در پنجمین 
کنفرانس سالانه رسانه های مسیحی سازمان رسانه ها و 
مطبوعات این رژیم، در ادامه سیاستهای ایران هراسی 
مدعی شد ایران وحشتی را بر می انگیزد که رژیم 
صهیونیستی و کشورهای جهان را تهدید می کند. بنت 
گفت: در حالی که جهان در حال مبارزه با دشمن نامرئی 
خود است ]بیماری کرونا[، ما هم در اسراییل با دشمنی 
بس آشکار در حال مبارزه ایم، یعنی اسلام جنگ طلب 
افراطی که به سرعت در حال رسیدن به کل منطقه است. 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی در ادعاهای خود افزود: 
وحشتی که از تهران شروع می شود، به دنبال نابودی 
اسراییل، سلطه بر جهان و کشاندن آن به ورطه ای 

تاریک است.

مخبر در فضای مجازی حضور دارد؟
دستیار ویژه معاون اول رئیس جمهوری تاکید کرد: 
معاون اول رئیس جمهوری هیچ صفحه ای در فضای 
مجازی چه توییتر و چه اینستاگرام ندارد.کاوه اشتهاردی 
در حساب کاربری خود در صفحه توئیتر نوشت: جناب 
آقای دکتر محمد مخبر معاون اول رئیس جمهوری هیچ 
صفحه ای در فضای مجازی چه توئیتر و چه اینستاگرام 
ندارند. وی ادامه داد: اکانت هایی که به نام ایشان فعالیت 

می کنند نیز مورد تایید نیستند

 دولت فتنه حمله به 
پمپ بنزین ها را خنثی کرد

نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه قزوین گفت: 
دولت با کمک و همراهی مردم به خوبی توانست فتنه 
حملات سایبری پمپ بنزین ها از سوی دشمن را خنثی 
کند. آیت الله عبدالکریم عابدینی افزود: انصافا دولت با 
هوشیاری کامل توانست یک فتنه خطرناک را خنثی 
کند و مردم هم صبورانه در این میان همراهی کردند. وی 
با بیان اینکه مدیریت دولت انقلابی تاکنون بسیار خوب 
بوده است، اظهار داشت: مدیریت واکسن کرونا ، سلامت 
و بهداشت، مدیریت هوشمندانه فتنه برجام و مذاکرات با 
کشورهای غربی و در حوزه مبارزه با فساد و گرانی کارنامه 
خوبی را از دولت هستیم.آیت الله عابدینی تاکید کرد: 
دولت و قوه قضاییه هرچقدر بیشتر با فساد مبارزه کنند 
مردم نیز بیشتر با آن ها همراهی خواهند کرد و در این راه 
باید ثابت قدم باشند.امام جمعه قزوین در خصوص مبارزه 
منطقی با گرانی نیز گفت: مبارزه با گرانی اینطوری نیست 
که فقط به دنبال برخورد با مغازه ها باشیم، یعنی باید 
منطقی تحقیق کنیم و ببینیم نهاده های دامی چگونه 
به دست تولیدکنندگان ما می رسد و کجاها قاچاق 

صورت می گیرد.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور پیش بینی، پیشگیری و 
درمان آسیب های اجتماعی را وظیفه همه بخش های 
حکومت عنوان و بیان کرد: آسیب های اجتماعی 
با سرمایه اجتماعی رابطه متقابل دارند و هر چه 
آسیب های اجتماعی کاهش یابند سرمایه اجتماعی 
تقویت خواهد شد. وی همچنین توزیع عادلانه منابع 
آب موجود و استخراج از منابع آب ژرف را دو راهکار 
برای کاهش مشکلات کم آبی در کوتاه مدت عنوان 
کرد و اظهار داشت: هیچ راهکاری برای رفع مشکلات 
مربوط به کم آبی نادیده گرفته نخواهد شد و دولت یکی 
از مهم ترین مسئولیت های خود را کاهش و رفع دغدغه 
مردم در زمینه کم آبی می داند. اهم اظهارات سید 

ابراهیم رئیسی از این قرار است:
 عملکرد دستگاه های مختلف در زمینه اجرای 
تکالیف قانونی در برابر آسیب های اجتماعی باید 
رصد شود، اگر دستگاهی به تکالیف خود عمل نکرده 
باید علت آن مشخص شود و شورای اجتماعی کشور، 
موظف است عملکرد دستگاه ها را در این زمینه ارزیابی 
کند. شورای اجتماعی کشور وظیفه دارد، پس از 
ارزیابی عملکرد دستگاه ها، برای جبران کم کاری ها 
زمان تعیین کند تا همه دستگاه ها بدانند که عمل به 
تکالیف قانونی در عرصه مقابله با آسیب های اجتماعی 

ضمانت اجرا دارد.
 انجام کار خوب از همه پسندیده است و از دولت، 

دستگاه های دولتی و کارکنان دولت و در کل هر دستگاه 
و نهادی که به حکومت و نظام اسلامی مرتبط و متصل 
است، پسندیده تر لذا عملکرد کارکنان این بخش ها باید 
در نگاه مردم بهترین  و پسندیده ترین باشد و کارکنان 
دستگاه های حاکمیتی نباید نسبت به بایدها و نبایدها 
چه در عرصه شخصی و چه اداری بی توجه و بی تفاوت 
باشند. مدیران و مسئولان دستگاه ها و نهادهای دولتی 
و حکومتی، باید مراقب باشند و به کارکنان خود تذکر 
دهند که عملکرد آنان در نظر مردم بد جلوه نکند، چرا 
که دستگاه های حکومتی در زمینه عمل به بایدها و 

نبایدها در خط مقدم هستند. 
 همه بخش های فرهنگ ساز کشور از نظام تعلیم 
و تربیت، رسانه ها، بخش های رفاه و خدمات اجتماعی 
و انتظامی کشور، باید همراه، هماهنگ و هم افزا عمل 
کنند. در تدوین برنامه هفتم توسعه کشور باید موضوع 
رفع آسیب های اجتماعی و صیانت از جامعه در برابر 
این آسیب ها را به شکل جدی مد نظر قرار داد و یکی 
از محورهای تنظیم این برنامه باید کاهش رفع این 
آسیب ها باشدبا تقویت فرهنگ دینی و سبک زندگی 
ایرانی -اسلامی و رفع مسایل و مشکلات اقتصادی، 
شاهد کاهش هر چه بیشتر آسیب های اجتماعی باشیم. 
 مهم ترین مسأله ای که در دیدار با دیدار نمایندگان 
استان های اصفهان، سمنان و قم مطرح شد ابراز نگرانی 
نسبت به کمبود آب بود که دولت در دو سطح کوتاه 

مدت و بلندمدت اقدامات و برنامه هایی برای رفع 
آن تدارک دیده است. به رئیس مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاست جمهوری ماموریت دادم مطالعات 
علمی در این زمینه را آغاز کنند. کمیته و کارگروه 
فعالی برای رسیدگی به این مساله تشکیل خواهد شد 
تا احیای زاینده رود و رفع مشکل مربوط به آن مثل 
فرونشست زمین در مناطق مرکزی کشور به طور دقیق 
مورد بررسی قرار گرفته و یک طرح علمی و عملیاتی 

برای رفع آن تهیه شود.
 نگاه حاکم بر تنظیم بودجه سال ۱۴۰۱ اصلاح 
ساختار و نظام بودجه ریزی کشور با هدف اجرای 
عدالت و مبتنی بر سند آمایش سرزمینی کشور و فارغ 
از چانه زنی برای تخصیص بودجه است. شرایط کشور 
حساس اما رو به بهبود است، دشمن اقرار می کند که با 
وجود این مجلس و دولت در پیشبرد اهداف خود ناکام 
مانده است و با هماهنگی و هم افزایی دستگاه های 
مختلف می توانیم بر همه مشکلات غلبه کنیم. همه 
باید تلاش کنیم در ماه های باقیمانده از سال ۱۴۰۰ از 
افزایش هزینه ها جلوگیری شود. بودجه سال ۱۴۰۱ به 
شکلی در حال تنظیم است که کسری بودجه نداشته 
باشیم تا تورم مهار شده و در نتیجه فشارهای اقتصادی 
کاهش یابد. رنج مردم، رنج ماست و بنده هیچ شبی را 
فارغ از دغدغه گزارش هایی که در طول روز دریافت 

می کنم، نگذرانده ام.

 صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

یـــادداشت

موضوع تضمین در برجام در اختیار ایران نیست و با 
سازوکارهای حقوق ملی و داخلی آمریکا  و حقوق عمومی و 
اساسی آن کشور سر و کار دارد. این تسلط مشاهده نمی شود 
که طی آن سازوکاری تعریف شود که با آن حقوق اساسی و 
داخلی آمریکا حتما سازگاری داشته باشد. از طرف دیگر هر 
قانونی هم که وضع شود کنگره می تواند آن را لغو کند. اگر 
اراده دولت یا نمایندگان بعدی کنگره بر این باشد که از برجام 
خارج شوند هر تضمینی را هم که ما به لحاظ حقوق در سند 
برجام قرار دهیم، آنها می توانند لغو کنند. اینگونه نیست که 
تضمین عینی و قطعی برای خروج از برجام وجود داشته باشد 
و این امری بسیار دشوار است. شاید ایران این دفعه بخواهد 
خسارت را پیش بینی کند که اگر آمریکا از برجام خارج شود، 
خسارت وارده بر ایران را پرداخت کند.  البته برای آن هم باید 
مرجع حل اختلاف پیش بینی شود وگرنه اگر خسارت هم 
پیش بینی شود اما آمریکا تن ندهد چگونه می خواهیم آمریکا 
را وادار به پرداخت خسارت به خودمان کنیم. باید جایی 
تحت عنوان صندوق خسارت تعیین شود که آمریکا زیر بار 
نمی رود. شاید بشود به لحاظ حقوقی مدل هایی را تعریف کرد 
اما عرصه روابط بین الملل  تحت تاثیر حقوق حرکت نمی کند 
بلکه بیشتر تحت تاثیر موازنه قدرت حرکت می کند. از همین 
رو است که هر کشوری بیشتر قدرت داشته باشد، می تواند 
امتیازات بیشتری از طرف مقابل دریافت کند. ولی این حرف 
حقوقی درستی داشته باشید خیلی کمک نخواهد کرد که شما 
به جایی برسید. آمریکا در گذشته نیز در خصوص بیانیه الجزایر 
تعهد داده بود که در امور داخلی ایران دخالت نکند اما این 
دخالت ها بدون توجه به مفاد بیانیه الجزایر ادامه داشت. از 
طرف دیگر در پرونده ای در دیوان بین المللی دادگستری؛ 
میان نیکاراگوئه و آمریکا دیوان به نفع نیکاراگوئه رای داد اما 
آمریکا به اجرای رای تمکین نکرد و در نهایت با رضایت خود 
از طریق مذاکره با نیکاراگوئه به تفاهم رسیدند. البته تضمین 
یا ضمانت اجرا در برجام را می توان به عنوان شرمنده سازی 
یا اهرم فشار علیه آمریکا مطرح کرد و پیش بینی کردن آن 
بهتر از عنوان نکردن آن است اما اینکه فکر کنیم همه مسائل 
با یک متن حقوقی حل می شود اینگونه نیست. چرا که عرصه 
روابط بین الملل عرصه تاخت و تاز قدرت است و هر کشوری 
به اندازه ای که قدرت دارد می تواند اراده خود را در سطح 
بین الملل اجرایی کند. البته اگر نگاهی به معاهدات بین المللی 
بیندازیم، می بینیم که در کمتر معاهده ای تضمین یا ضمانت 
وجود دارد و هر معاهده ای بنا به ماهیت خودش ممکن است 
تضمین در آن به وجود آمده باشد. از آنجایی که در معاهدات 
بین المللی هر دولتی با اراده خودش به معاهده ملحق می شود 
به اراده خود نیز خارج می شود و فقط یک تشریفات شکلی در 
آن می بینیم که 3 یا 6 ماه پیش از خروج از معاهده باید اطلاع 

دهد و بحث هیچ تضمینی نیست.

 »تضمین« نه؛ 
»خسارت«ممكن است

  رئیس جمهور: 

 حل آسيب های اجتماعی، كم آبی؛ 
-برنامه عملی داريم

 یوسف مولایی
استاد حقوق بین الملل

آرمان ملی: رئیس مجلس اظهار داشت: فاصله میان 
پیشرفت، عزت و پیروزی یک جامعه تا وابستگی و تحت 
سلطه بودن و ذلیل شدن آن فقط در یک روحیه و در 
یک جمله است و آن هم ما می توانیم و یا ما نمی توانیم. 
محمد باقر قالیباف گفت: امروز در قانون گذاری، در امر 
قضا و به هر کجایی که نگاه کنیم برای موفقیت و یا عدم 
موفقیت شاهد فاصله میان ما می توانیم تا ما نمی توانیم 
خواهیم بود، هیچ تفاوتی میان این توان امروز که شاهد 
آن هستیم با توان حوزه اقتصاد و مسائل اجتماعی وجود 
ندارد، اگر امروز در عرصه ی اقتصاد در کشور دچار ضعف 
و ایراد هستیم بیش از این که تحریم را مقصر بدانیم باید 
ببینیم که آیا به ما می توانیم باور داریم  یا خیر. وی بیان 
کرد:  اگر باورمان ما می توانیم باشد موفقیت در اقتصاد هم 
در یک قدمی ما خواهد بود. چراکه اگر روحیه ما می توانیم 
باشد قطعا مسائل اقتصادی ما هم قابل حل خواهد بود. 
مگر می شود در شمال این بزرگراه تهران به کرج در چنین 
مجموعه ای از  هوا و فضا اوج تکنولوژی را شاهد باشیم و در 

سمت دیگر بزرگراه بخش قابل توجهی از مراکز صنعتی 
را ببینیم که برای ابتدایی ترین مسائل فنی خود دچار 
مشکل است. فاصله این دست از بزرگراه تا دست دیگر 
آن فاصله ما می توانیم تا ما نمی توانیم است. تا این رویه 
تغییر نکند به موفقیت دست پیدا نخواهیم کرد. رئیس 
قوه مقننه ادامه داد:  وقتی در  تصمیم گیری ها شایسته 
گزینی نکنیم اقتصادی ما دچار مشکل می شود. اگر امروز 
مجموعه هوا فضا نماد تمام عیار ما می توانیم می باشد 
چون که در آن شایسته سالاری و روحیه ما می توانیم 
حاکم بوده است. خدای دوران دفاع مقدس و خداوند 
موفقیت ها در عرصه های دفاعی، خداوند حوزه اقتصاد هم 
می باشد. این ما هستیم که در این قسمت برای خدمت به 
مردم که عبادت می باشد بنده خوبی نبودیم. وگرنه امروز 
در کشور  ما  مشکل غیر قابل حل وجود  ندارد. شاید در 
نگاه اول دلیل مشکلات نبود امکانات و اعتبارات باشد ولی 
امکانات و اعتبار وجود دارد دلیل این مشکلات نبود روحیه 
ما می توانیم است. قالیباف تصریح کرد: امروز اگر در عرصه 

اداره و اقتصادکشور بانگاه  ما می توانیم اقدام کنیم با یک 
برنامه ۵ ساله  می توان بر مشکلات فائق آمد. ما می توانیم 
در حوزه اقتصاد هم آسیب ها را رفع کنیم. اگراین روحیه 
باشد در میدان عمل هم محکم اقدام خواهیم کرد. این 
ظلم به انقلاب و ظلم به این مردم است اگر با چنین 
روحیه ای پای کار نباشیم. رئیس مجلس عنوان کرد: در 
هر کجا ضعفی وجود داشته شاهد روحیه ما نمی توانیم 
بوده ایم، نباید این را پای مردم و انقلاب بگذاریم ما 
مسئولان و مدیران باید در هر سطوحی با باور ما می توانیم  
گام برداریم. مردم وظیفه خود را انجام دادند پس ما باید به 
گونه ای قانون گذاری کنیم و تصمیم بگیریم که مردم در 
صحنه های کشور حضور داشته باشند، یعنی این مردم چه 
در حوزه قانون گذاری و چه در حوزه  اجرا حاضر باشند. 
متاسفانه امروز مردم و جوانان را از این صحنه ها به دور 
نگهداشته ایم. این اشتباه است و باید در آن تجدید نظر 
کنیم، در هر مقطعی برای این مردم فرصتی فراهم شد بر 

مشکلات فائق بیاییم.

  رئیس مجلس:

متاسفانه مردم را از صحنه دور نگه داشته ایم

سخــن روز
پیامدهای اجتماعی افزایش 

قیمت ارز کالاهای اساسی
ادامه از صفحه اول/  هرچند استدلال 
اصلی این است که پول ندارند یعنی منابع 
کافی در دولت وجود ندارد و به همین دلیل 
مبادرت به انجام این کار کردند. درحالی که 
چون فساد وجود دارد، ما ناگزیر به تغییر 
هستیم درحالی که فساد همیشه هست و 
باید کانون های فساد را خشکاند. اگر قرار 
باشد کانون های عفونی در جامعه باقی 
بماند، اگر ارز ۵۰ هزار تومان هم شود، باز 
جریان های فاسد هستند که این مسائل را 
دنبال می کنند و پیش می برند و نه منافع 
مردم. به همین دلیل آنها هستند که برنده 
می شوند و بازنده اصلی، باز دوباره مردم 
خواهند بود. از آن بدتر، اینکه دنبال این 
هستند بخشی از این را به صورت یارانه به 
مردم پرداخت کنند که اینهم یک فاجعه 
بزرگ دیگری است. دولت هنوز از بحران 
یازده سال پرداخت یارانه نقدی رها نشده 
و می خواهد باز یارانه را افزایش دهد یعنی 
منابعی که می تواند صرف سرمایه گذاری 
در کشور شود را دست عده ای قرار دهند 
تا از آن استفاده کنند. شیوه پرداخت یارانه 
نقدی کاملا شکست خورده و تجربه ای 
جهانی است ضمن اینکه تجربه خودمان هم 
همین است. ما دومین کشور صاحب گاز در 
دنیا هستیم و چون طی یازده سال گذشته 
به جای سرمایه گذاری در این حوزه ها، 
منابع را در اختیار کسانی قرار دادیم که 
اصلا استحقاقش را نداشتند، امروز باید 
برای تامین نیاز مردم گاز وارد کنیم که 
یک فاجعه است و سوءمدیریت در کشور را 
نشان می دهد. مادامی که قرار باشد همین 
روش ها تکرار شود، قطعا اوضاع بهبود پیدا 
نخواهد کرد. در جلسه روز سه شنبه هم 
جمع بندی آقای رئیس جمهور از مسئله 
حذف ارز ۴2۰۰ تومانی عملا همین بود 
که فعلا متوقف کنند و در پایان هم رئیس 
بانک مرکزی هم نشانه های امیدبخشی از 
افزایش درآمدهای ارزی طی ماه های پیش 
رو را مطرح کرد که می تواند تا حدود زیادی 
امیدبخش باشد. بنابراین دولت واقعا عجله 
نکند هرچند جریاناتی در داخل مجلس 
تعجیل شان برای افزایش قیمت ارز بیشتر از 
دولت باشد گو اینکه دولت هم به دلیل همین 
مشکلات مالی به دنبال افزایش قیمت ارز 
هست. اما به هر صورت پیامدهای اجتماعی، 
سیاسی اجرای این طرح را هیچ کسی منکر 
نیست و البته هیچ کسی هم مسئولیت این 
کار را نخواهد پذیرفت. بنابراین اگر هر کسی 
مدعی این مسئله هست باید پیامدهای 
سیاسی، اجتماعی آن را هم متقبل شود 
و قطعا سیاستگذاران باید به این مسئله 
به خصوص در شرایط خاص کنونی توجه 

جدی داشته باشند.

رئیس قوه قضائیه تاکید کرد:

مبارزه با قاچاق كالا- نظارت و بازرسي؛ دو اولويت دستگاه قضا
  مبارزه با قاچاق کالا را تا حصول نتیجه  پیگیری می کنیم

آقای رئیس جمهور! 

با دستور مشکل خودرو حل نمی شود
  ایالات متحده خودرو!

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: یکی 
از اهداف اصلی دشمن در سال های اخیر و حال حاضر 
با تحریم های ظالمانه و فشارهای مضاعف بر اقتصاد و 
معیشت ملت ایران آن بوده که مردم را خسته و به زعم 
خودش در زندگی فلج کند که به فضل خدا نتوانسته و 
نخواهد توانست. حجت الاسلام و المسلمین محسنی 
اژه ای گفت: وظیفه حاکمیت در قبال این توطئه دشمن 
هم خنثی کردن این نقشه و هم تقویت اقتصاد ملی است 
و یکی از مهم ترین ابزارهای این تقابل توجه به امر تولید 
و جهش آن و حمایت از تولید داخل و رفع موانع آن است 
که در سال های اخیر مورد تأکید مقام معظم رهبری بوده 
است. رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه با اتکا به توان داخلی 
و تقویت تولید و دیگر بخش های مرتبط با حوزه اقتصاد 
می توان فشارها و تحریم های دشمن را خنثی کرد، در 
عین حال از قاچاق به عنوان یکی از مهم ترین موانع تولید و 
اشتغال یاد کرد. وی افزود: متأسفانه با وجود مبارزه جدی 
با قاچاق کالا و ارز در طول سالیان گذشته هنوز تا رسیدن 
به نقطه مطلوب خیلی فاصله داریم و سالیانه میلیاردها 
دلار قاچاق ارز و کالا صورت می گیرد. رئیس قوه قضائیه 
با طرح این سوال که هر یک از دستگاه ها چقدر با وظایف 
قانونی خود آشنا هستند و آیا به وظایف خود به طور کامل 
عمل کرده اند گفت: اگر یک مسئول عوض شد چه کسی 
باید به او وظایفش را یادآوری کند که بداند حسب قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز مکلف به انجام وظایفی است و 
چه کسی باید بر این مسئله نظارت کند که اگر مسئولی 
وظیفه خود را درست انجام نداد به او هشدار و تذکر دهد. 
محسنی اژه ای اضافه کرد: خود من وقتی در مسئولیت 
دستگاه قضا قرار گرفتم این قانون را به تناسب مورد 
مطالعه قرار داده ام، اما کسی به من نگفت که چه وظایفی 
دارم و آن ها را به من یادآوری نکرد و اگر به طور موردی 
شرایطی پیش نمی آمد که موضوع اموال تملیکی را دنبال 
کنم شاید تا سال ها حرکتی در این زمینه نمی شد. رئیس 
عدلیه در ادامه ضمن قانون خوانی به بررسی عملکرد و 

ترک فعل های دستگاه های مسوول در فرایند مبارزه با 
قاچاق کالا پرداخت و افزود: بر اساس قانون رئیس قوه 
قضاییه موظف بوده کارگروهی برای اجرای سریع و دقیق 
احکام دادگاه های ویژه تشکیل دهد و بازرسی کل کشور 
نیز باید پیگیری کند که دستگاه ها به درستی وظایف خود 
را انجام دهند و در صورت اهمال و قصور باید به آن ها تذکر 
و هشدار دهد. محسنی اژه ای ادامه داد: دولت و همچنین 
وزارتخانه های مختلف نیز بر اساس قانون وظایف مشخصی 
دارند که در گام اول باید بدانند وظیفه شان چیست و در گام 
دوم آنکه مردم اطمینان پیدا کنند هم دستگاه های اجرایی 
و هم دستگاه های نظارتی به وظایف خود درست عمل 
می کنند. وی با بیان اینکه در شرایط خطیر همه ما وظیفه 
داریم که با بهترین روش جلوی قاچاق را بگیریم و یکی از 
وظایف مهم در این قضیه آن است که وضعیت کالاهای 
قاچاق در انبارهای سازمان اموال تملیکی تعیین تکلیف 
شود، تأکید کرد: قوه قضاییه بر حسب وظیفه ذاتی که 
دارد و در اجرای دستورات رهبر معظم انقلاب این موضوع 
را تا انتها و رسیدن به نتیجه به طور جدی دنبال می کند. 
محسنی اژه ای بیان کرد: غیر از مشکلاتی که در انجام 
وظیفه اصلی برای مبارزه با قاچاق داریم در فرآیندها هم 
خیلی مشکل وجود دارد. جلوگیری از قاچاق کار راحتی 
نیست، اما هم باید بررسی کنیم که چگونه بهتر می توانیم 
از قاچاق جلوگیری کنیم و هم باید فرآیندها را اصلاح و 
تسهیل کنیم که تعیین تکلیف و تصمیم گیری درباره 
اموال مکشوفه طولانی نشود. رئیس دستگاه قضا ادامه 
داد: باید شرایطی فراهم کنیم که اموال کشف و ضبط شده 
تا زمان صدور حکم قطعی به نفع خزانه دولت در وضعیت 
مناسب نگهداری شود و برای بعد از آن هم باید برنامه ریزی 
کنیم و همچنین باید نحوه نگهداری اموال توقیف شده 
که قرار است به مردم برگردد نیز برنامه داشته باشیم تا 
به این اموال آسیب نرسد. رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: 
اگرچه باید با مقصرین این وضعیت برخورد شود، اما اکنون 
دنبال پیدا کردن مقصر نیستیم و دنبال آن هستیم که هر 

کدام بدانیم دقیقا چه وظیفه ای داریم تا آن را به درستی 
پیگیری کنیم و نواقص بزرگی که در بخش های مختلف 
وجود دارد برطرف نماییم. رئیس قوه قضائیه با اشاره به 
مشکلات مربوط به صادرات کالاهای قاچاق ضبط و کشف 
شده گفت: ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اگر معتقد است 
قانون در این زمینه دچار نقص است، باید یک بار هم که 
شده در صدد اصلاح آن بربیاید و اعلام کند که این قانون 
قابل اجرا نیست. رئیس قوه قضائیه، رئیس سازمان بازرسی 
کل کشور را نیز مأمور کرد تا با بررسی دقیق وظایف قانونی 
همه دستگاه ها، دستگاه هایی که مرتکب ترک فعل شده و 
به وظایف خود به درستی عمل نکرده اند را شناسایی کند و 

از او خواست این کار را از قوه قضائیه آغاز کند.
 فردی که شلاق می خورد دچار کینه می شود 

رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه گاهی برکت و خیری که 
در صلح و سازش وجود دارد در یک حکم قضایی نیست، 
بر لزوم تبیین برکات مادی و معنوی صلح و سازش از 
تریبون ها و رسانه ها به ویژه رسانه ملی تأکید کرد. محسنی 
اژه ای در همایش سفیران صلح شورای حل اختلاف قوه 
قضاییه گفت: اگر فردی مرتکب جرمی شد یا به کسی 
توهین کرد و طرف مقابل به حق شکایت کند و فرضاً 
دادگاه برای مجرم حکم ضربه شلاق صادر کند، فردی 
که شلاق می خورد تا مدت ها دچار عقده و کینه می شود و 
چه بسا نفسانیت او را به سوی انتقام جویی ببرد. محسنی 
اژه ای افزود: اگر فردی محکوم به قصاص بود و حکم شرع و 
قانون درباره او اجرا شد، هم برای اطرافیانش عوارض دارد 
و در روحیه و فکر آن ها تأثیر منفی می گذارد و هم شاکی 
و اولیای دم عموما به آرامش نمی رسند. وی با اشاره به آثار 
روانی و تربیتی صلح و سازش ادامه داد: اگر اختلافات و 
تنازعات با گذشت و صلح منجر به صلح و سازش شود هم 
خود شاکی و اولیای دم به آرامش می رسند و هم کسی که 
محکوم بوده همیشه ممنون طرف مقابل خواهد بود و به 
جای انتقام جویی به فکر آن می افتد که لطف و محبت او 

را جبران کند.

آرمان ملی- امید کاجیان: حدود شش دهه است 
که خودروسازی در ایران وارد شده و همواره یکی از پر 
حاشیه ترین صنایع کشور بوده است. این حاشیه ها در 
سال های اخیر و شاید از زمان دولت های نهم و دهم 
رنگی تازه به خود گرفت. درست در زمانی که تحریم ها 
از اواخر دهه 8۰ شدت گرفت با خروج و کم رنگ شدن 
حضور فرانسوی ها در ایران، چینی ها از فرصت پیش آمده 
استفاده کردند و بخش زیادی از واردات و مونتاژ خودرو 
را در ایران به دست گرفتند. در حقیقت ورود بازیگری 
جدید در صنعت خودرو کشور که سابقا در اختیار دو 
شرکت بود به نظر می رسید بتواند تا حدودی شرایط 
وخیم مونتاژ کاری خودرو در ایران را تغییر دهد اما گویا 

رقیب چینی نیز از این بازی بدش نمی آمد. در سال های 
گذشته شواهد جدی وجود دارد که چینی ها با استفاده 
از فرصت های به دست آمده از تحریم توانسته اند حتی 
در میان دو خودرو ساز بزرگ کشور نیز نفوذ کنند. 
در حقیقت تشدید تحریم ها ضمن کاهش کیفیت 
خودروهای ساخت دو خودروساز بزرگ کشور باعث 
شد تا از یک سو چینی ها بتوانند محصولات خود را که در 
اروپا و آمریکا مشتری خاصی نداشتند در ایران به راحتی 
بفروشند و از سویی نیز قراردادهایی برای مونتاژ برخی 
خودرو ها مانند چانگان CS3۵ و دانگ فنگ H3۰ با آنها 
بستند که باز هم به دلیل شرایط خاص زمین بازی خودرو 
در ایران به قیمتی به مراتب بیشتر از چین و سایر کشورها 

در ایران به مردم فروخته می شوند. موضوعی که همیشه 
با اعتراض مردم و حتی برخی مسئولان همراه بوده است 
که چرا باید بابت خودرو  بی کیفیت، چندین برابر مشابه 
خارجی آن پول داد. این موضوع از نگاه خودروسازان 
مربوط به افزایش هزینه های مواد اولیه، قطعات و 
سایر موارد تولید است اما گزارش »تحقیق و تفحص 
از عملکرد صنایع خودروسازی کشور و شرکت های 
خودروساز« در سال ۱3۹3 بیانگر این است که »بررسی 
اجمالی صورت هـای مـالی اساسـی دو شـرکت بـزرگ 
خودروسازان ایران خودرو و سایپا حاکی از خروج ایـن 
شـرکت ها از مسـیر ایفای وظایف اصلی خود )تولید 
خودرو( و ایجـاد انبـوهی از شرکت های اقماری )به 
ترتیب در حدود ۹۰ و ۱۵۰ شرکت( و بعضاً صوری در 
داخل و خارج از کشور با مدیریت های ماتریسی، تو در 
تو، پیچیده و فاقد کارآمـدی لازم یا غیر فعال است که 
محل جـذب منـابع انسـانی و انجـام معـاملات خاص 

ادامه صفحه 6شده اند و...                                                                                   
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